[image: 水印]
南京市、盐城市2025-2026学年高三年级第一学期期末调研测试卷英语
应用文和读后续写讲义
一、写作题目
第四部分 写作（共两节，满分 40 分）第一节（满分 15 分）
假定你是李华，上周你参加了市美术馆在你校组织的 “艺术进校园” 活动。请给你的英国朋友 Alex 写一封邮件分享此次经历，内容包括：
（1） 活动内容；
（2） 你的感想。
注意：（1）写作词数应为 80 左右；（2）请在答题卡的相应位置作答。
Dear Alex,
I’m writing to share with you the “Art Comes to Campus” activity at our school last week.________________________________________________________________________
Yours,
Li Hua

二、写作思路
第一段：开篇引入
目的：点明写邮件的意图，简单交代活动背景。
示例句：I’m writing to share with you the “Art Comes to Campus” activity held by the City Art Gallery at our school last week.
第二段：活动内容
核心：具体描述活动里做了什么，用 2-3 句话说清楚。
可以写：美术馆带来了哪些展品（比如国画、油画）、艺术家现场演示、互动环节（比如你尝试了画水墨画）等。
示例句：The gallery brought a wonderful collection of traditional Chinese paintings and modern artworks. We also attended a workshop where an artist taught us basic brush painting skills, which was really fun.
第三段：你的感想
核心：表达这次活动给你的感受和收获。
可以写：艺术不再遥远、更懂得欣赏美、希望以后有更多这样的活动等。
示例句：This activity made me realize that art is not just in galleries but can be part of our daily lives. It has inspired me to learn more about art in my free time.

三、写作高级表达
一、开篇引入
高级短语
· pen this email to recount 写邮件讲述
· immersive campus art event 沉浸式校园艺术活动
· memorable art promotion activity 难忘艺术推广活动
· be eager to share with 迫切想与… 分享
· inspiring off-campus collaboration 振奋人心的校外合作活动
高级句子
1.It is with immense delight that I pen this email to recount last week’s "Art Comes to Campus" activity hosted by the City Art Gallery.我满心欣喜写邮件，讲述上周市美术馆主办的 “艺术进校园” 活动。
2.I’m eager to share with you the memorable art promotion activity that brought our campus alive with artistic charm.迫切想和你分享那场让校园满溢艺术魅力的难忘艺术推广活动。
3.This email is to fill you in on the inspiring off-campus collaboration event—"Art Comes to Campus" that impressed every student deeply.特此邮件告知你那场让全体学生印象深刻的振奋人心校外合作活动 ——“艺术进校园”。
二、活动内容
高级短语
· well-planned art showcase 精心策划艺术展
· on-site artistic demonstrations 现场艺术演示
· interactive hands-on workshop 互动实操工作坊
· diverse art exhibits 多元艺术展品
· expert-led creation sessions 专家指导创作课
高级句子
1.The City Art Gallery presented a well-planned art showcase with diverse art exhibits ranging from traditional ink paintings to modern sculptures.市美术馆推出精心策划艺术展，多元展品涵盖传统水墨画至现代雕塑。
2.Acclaimed artists offered fascinating on-site artistic demonstrations, revealing their unique creative techniques and ideas.知名艺术家带来精彩现场艺术演示，展露独特创作技法与理念。
3.We joined interactive hands-on workshops and expert-led creation sessions, trying brush painting and making small artworks personally.我们参与互动实操工作坊与专家指导创作课，亲手尝试水墨画并制作小型艺术品。
三、个人感想
高级短语
· broaden artistic horizons 拓宽艺术视野
· ignite passion for art 点燃艺术热情
· indelible profound impression 深刻难忘印象
· foster art appreciation 培养艺术鉴赏力
· bridge art and daily life 衔接艺术与日常生活
高级句子
1.This activity greatly broadened my artistic horizons and fostered my art appreciation for both traditional and modern art.活动大幅拓宽我艺术视野，也培养了对传统与现代艺术的鉴赏力。
2.The vivid experience ignited my sincere passion for art, making me eager to explore more artistic fields in the future.这段鲜活经历点燃我对艺术的热忱，让我未来渴望探索更多艺术领域。
3.It successfully bridged art and daily life, leaving an indelible profound impression and letting me know art is around us.活动成功衔接艺术与日常生活，留下深刻难忘印象，也让我懂艺术就在身边。

四、范文赏析
Dear Alex,
It’s a great pleasure to share with you the wonderful "Art Comes to Campus" activity held by the City Art Gallery at our school last week.
On that day, diverse artworks like traditional ink paintings and modern sculptures were on display, dazzling everyone present. Famous artists gave on-site demonstrations, showing us the secrets of brushwork and sculpture-making. We also joined a hands-on workshop, trying our hand at ink painting under their guidance, which filled us with joy and a sense of achievement.
This activity deeply impressed me. It broadened my artistic horizons and ignited my passion for art. I truly hope more such meaningful events will come to our campus.
Yours,
Li Hua
范文赏析要点：
1. 开篇：自然亲切，直入主题
例句：It’s a great pleasure to share with you the wonderful "Art Comes to Campus" activity held by the City Art Gallery at our school last week.
亮点：用 It’s a great pleasure to share with you 作为开头，语气自然亲切，符合朋友间邮件的语境。
句式：过去分词短语 held by... 作后置定语，简洁清晰地交代了活动的主办方和地点，避免了冗长的从句。
2. 主体：细节丰富，层次分明
例句：On that day, diverse artworks like traditional ink paintings and modern sculptures were on display, dazzling everyone present. Famous artists gave on-site demonstrations, showing us the secrets of brushwork and sculpture-making. We also joined a hands-on workshop, trying our hand at ink painting under their guidance, which filled us with joy and a sense of achievement.
亮点 1：用 diverse artworks like... 具体列举展品，让描述有画面感，dazzling everyone present 用现在分词作结果状语，生动表现了艺术作品带来的视觉冲击。
亮点 2：on-site demonstrations 和 hands-on workshop 是地道的活动类表达，精准传达了 “现场演示” 和 “实操工作坊” 的含义。
亮点 3：trying our hand at... 和 which filled us with... 两个结构，既描述了动作，又补充了感受，让内容更饱满。
3. 结尾：情感真挚，升华主题
例句：This activity deeply impressed me. It broadened my artistic horizons and ignited my passion for art. I truly hope more such meaningful events will come to our campus.
亮点：用 deeply impressed me 直接表达感受，broadened my artistic horizons 和 ignited my passion for art 是经典的 “收获类” 短语，简洁有力地总结了活动带来的影响。
情感：最后一句 I truly hope... 表达了对未来的期待，让邮件结尾有余韵，也显得更真诚。

读后续写讲义
[bookmark: OLE_LINK1]一、续写材料
阅读下面材料，根据其内容和所给段落开头语续写两段，使之构成一篇完整的短文。
As Ella managed to get through the fan zone area, she thought about Tom Masterton. He had the seat next to hers and each week, before and after the match, there was always time for a casual chat. Now, after long, drawn-out weeks without their beloved football, she was eager to share her new college life and catch up on Tom’s recent news
His family didn’t share his love of the beautiful game, so he seemed happy to chat with Ella. He was proud of his children and grandkids, though, and lived in hope that, one day, Theo, his youngest grandson, might understand and come along.
At the entrance Ella opened her backpack for a security check. Two bars of chocolate sat on top ready for their big moment when, or if, it arrived. It had become sort of a rule that the two would eat a square each after every home goal.
Ella made her way to her seat, put down her backpack, and looked at the empty space beside her. Usually her old friend would be ready and waiting, holding up his ancient mechanical watch as a joke when she arrived. It wasn’t like him to be late, which made her uneasy.
Just then, a young man edged past her and sat straight down in Tom’s seat. She side-eyed him, failing to find any sign to identify him as a home supporter. And he seemed quite uninterested that their team had just scored. He even stole a quick glance at Ella as if they had known each other.
Suddenly, a voice came from the ground announcer asking all supporters to stand and pay tribute（致敬）to a home supporter who had recently passed away. Ella froze in her seat — the tribute took place in the 76w minute and Tom was aged seventy-six. The club rose as one, clapping solidly for 60 seconds to show their appreciation for a long-time fellow supporter.
注意：（1）续写词数应为 150 左右；（2）请按如下格式在答题卡的相应位置作答。
Ella noticed tears were rolling down the young man’s cheeks.
Ella broke off a square of chocolate as usual and handed it to Theo.
二、梳理故事情节
1. 故事背景与开端
人物：大学生埃拉（Ella）和老球迷汤姆（Tom）是看球时的邻座好友。
关系：两人每周看球时都会聊天，汤姆很期待他的小孙子西奥（Theo）能爱上足球。
约定：他们有个不成文的惯例 —— 每当主队进球，就各自吃一块巧克力。
事件：在阔别足球多日后，埃拉带着巧克力来到球场，准备和汤姆分享近况。
[bookmark: _GoBack]2. 发展与悬念
埃拉到达座位后，发现汤姆的位置是空的，这让她感到不安，因为汤姆从不迟到。
一个陌生的年轻人坐到了汤姆的位置上，他看起来不像主队球迷，还偷偷打量埃拉。
3. 高潮与真相
球场广播响起，要求全体球迷在第 76 分钟起立，向一位刚去世的 76 岁老球迷致敬。
埃拉立刻意识到，这位老球迷就是汤姆。
这时她看到年轻人（西奥）泪流满面，瞬间明白他就是汤姆一直提起的小孙子。
4. 待续写的结尾
第一段开头：Ella noticed tears were rolling down the young man’s cheeks.→ 埃拉确认了年轻人的身份，两人开始交流，了解到他来此是为了完成爷爷的心愿。
第二段开头：Ella broke off a square of chocolate as usual and handed it to Theo.→ 埃拉将原本给汤姆的巧克力递给西奥，延续了两人的约定，象征着传承与纪念。
3、 续写思路
我们可以按照 “情感递进→真相揭示→完成传承” 的逻辑来构思两段续写，让故事既感人又完整。
第一段：Ella noticed tears were rolling down the young man’s cheeks.
情感共鸣与试探：艾拉看到年轻人流泪，立刻将他与汤姆的去世联系起来，内心的不安和疑惑交织在一起。她可以轻声询问，比如 “你是汤姆的家人吗？” 来打破沉默。
身份揭晓：年轻人承认自己就是西奥，解释说爷爷一直跟他提起艾拉，还说她是 “懂球的忘年交”。他来这里，既是为了完成爷爷的遗愿，也是想感受爷爷生前最爱的球赛氛围。
细节铺垫：西奥可以提到爷爷留下的旧机械表（呼应前文汤姆总用表开玩笑的细节），或者拿出一张爷爷和艾拉的合影，让情感连接更真实。
第二段：Ella broke off a square of chocolate as usual and handed it to Theo.
仪式感传承：艾拉递巧克力的动作，既是延续她和汤姆的老习惯，也是对西奥的接纳。西奥接过巧克力时，会理解这是爷爷和艾拉之间的默契，感受到温暖的传承。
情感升华：这时，主队正好再次进球，全场欢呼。艾拉和西奥一起吃下巧克力，完成了 “每球一块” 的约定，仿佛汤姆就在身边，与他们一同庆祝。
未来的伏笔：结尾可以落在两人的对话上，比如西奥说 “爷爷说您会教我看懂越位规则”，艾拉笑着回应 “以后每周都一起吧”，暗示这段友谊将延续下去，给故事一个温暖的落点。
四、续写高级表达
情感表达类
高级短语
· a lump in one’s throat 哽咽，心头一紧
· a flood of sorrow 涌上心头的悲伤
· eyes brimmed with tears 热泪盈眶
· a shaky voice 颤抖的声音
· be overcome with grief 悲痛欲绝
· a mix of sadness and warmth 悲喜交织
· cherish the memory of 缅怀，怀念
· hold dear 珍藏，珍视
高级句子
1.Sorrow welled up in her heart the moment she realized the truth. 她意识到真相的那一刻，悲伤涌上心头。
2.Grief lingered in the air, yet a faint glow of warmth took root in their hearts. 悲伤萦绕在空气中，一丝温暖却在两人心底悄然生根。
3.His voice cracked as he spoke of his grandpa, every word filled with endless longing. 谈起爷爷时，他的声音沙哑了，字字句句都饱含无尽的思念。
4.She felt a sharp pang of sadness, but also a gentle sense of connection with the stranger beside her. 她心中一阵刺痛，却也与身边的陌生人产生了一种微妙的联结。
动作描写类
高级短语
· brush away tears 拭去泪水
· reach out a tentative hand 试探性地伸出手
· break off a square of chocolate 掰下一块方形巧克力
· hold out sth to sb 把某物递给某人
· nod numbly 麻木地点头，失神地点头
· freeze in place 僵在原地
· lean over slightly 微微俯身
· clutch the chocolate tightly 紧紧攥着巧克力
高级句子
1.He froze at the sound of the name, his fingers pausing mid-air as he was about to wipe his tears. 听到这个名字，他瞬间僵住，正准备拭泪的手指停在了半空中。
2.Ella leaned over gently and brushed away the tears on his cheek with her fingertips. 埃拉轻轻俯身，用指尖拭去了他脸颊上的泪水。
3.She broke off a square of chocolate slowly, her movements soft as if handling a precious treasure. 她缓缓掰下一块巧克力，动作轻柔，仿佛捧着稀世珍宝。
4.Theo stretched out his trembling hand and took the chocolate, his fingers brushing against hers slightly. 西奥伸出颤抖的手接过巧克力，指尖与她的轻轻相触。
场景描写类
高级短语
· the stadium fell silent 球场陷入寂静
· the sound of the crowd fading away 人群的声音渐渐远去
· a solemn atmosphere 肃穆的氛围
· the familiar stadium lights 熟悉的球场灯光
· in the hushed silence 在静谧的沉默中
· echo through the stadium 回荡在球场中
高级句子
1.The stadium fell into a solemn silence as all fans stood up to pay their tribute, the only sound being soft sniffles here and there. 所有球迷起身致敬，球场陷入肃穆的寂静，唯有零星的抽噎声在空气中飘荡。
2.Familiar stadium lights cast a warm glow over the seats, where they had once chatted and laughed joyfully. 熟悉的球场灯光将暖光洒在座位上，这里曾是他们欢声笑语的地方。
3.The announcement echoed through the stadium, striking a chord in every fan’s heart. 广播通知回荡在球场，触动了每一位球迷的心弦。
4.In the hushed silence of the stadium, the bond between strangers felt stronger than ever. 在球场静谧的沉默中，两个陌生人之间的联结变得前所未有的强烈。
主旨升华类
高级短语
· the legacy of love 爱的传承
· a special tradition 特别的约定，专属的传统
· carry on the tradition 延续这份约定 / 传统
· a precious connection 珍贵的联结
· transcend time and space 跨越时空
· keep the memory alive 让记忆永存，铭记这份回忆
高级句子
1.A small piece of chocolate became a bridge of memory, connecting the past and the present, and carrying on a warm tradition. 一小块巧克力，成了记忆的桥梁，联结着过去与当下，延续着一份温暖的约定。
2.The simple tradition between two fans did not end with loss, but found a new beginning in inheritance. 两位球迷之间的简单约定，并未因离别而终结，却在传承中迎来了新的开始。
3.Love and memories never fade; they are passed on from one heart to another, shining brightly in the ordinary days. 爱与回忆从未消逝，它们从一颗心传递到另一颗心，在平凡的日子里熠熠生辉。
4.What Tom left behind was not just a love for football, but a warm bond that would continue to warm the hearts of those who loved him. 汤姆留下的，不仅是对足球的热爱，更是一份温暖的联结，这份温暖将继续抚慰所有爱他的人。

五、范文赏析
Ella noticed tears were rolling down the young man’s cheeks. A lump in her throat, she leaned over and whispered the name Tom had mentioned countless times—Theo. The young man froze, his red eyes lifting to meet hers, and he nodded numbly, his voice shaky with grief. He explained he’d come to fulfill his grandpa’s wish, to sit in his favorite seat and feel the joy of the game he loved so much. Sorrow welled up in Ella’s heart, yet a gentle sense of connection tied her to this stranger beside her in the solemn stadium.
Ella broke off a square of chocolate as usual and handed it to Theo. He stretched out his trembling hand to take it, clutching it tightly as if holding a precious treasure. Just then, the 76th minute arrived, and the stadium fell silent—all fans stood to honor Tom. Ella and Theo stood side by side, their chocolate in hand. The simple tradition didn’t end with loss; it found a new beginning. That small piece of chocolate became a bridge of memory, carrying on Tom’s love for football and the warm bond, keeping his memory alive forever in their hearts.
续写范文赏析要点：
一、高级句式密集使用，句式多变不单调
独立主格 + 非谓语：A lump in her throat, she leaned over and whispered the name Tom had mentioned countless times—Theo.（心头一紧，她俯身轻唤那个汤姆无数次提起的名字 —— 西奥），用独立主格结构开篇，瞬间烘托情感，替代简单句，句式更高级。
伴随状语：his red eyes lifting to meet hers, and he nodded numbly, his voice shaky with grief.（他泛红的双眼抬起来看向她，失神地点头，声音因悲伤而颤抖），两个伴随状语连用，动作与情感结合，画面感拉满，避免重复使用 and 连接句子。
方式状语从句：clutching it tightly as if holding a precious treasure.（紧紧攥着它，仿佛捧着稀世珍宝），非谓语 + as if 结构，简洁且生动，比普通句he clutched it tightly and it was like a precious treasure更凝练。
二、高级词汇精准运用，贴合语境不生硬
全程使用整理的高分短语，无缝融入情节，无堆砌感：
情感类：a lump in her throat（哽咽）、voice shaky with grief（声音因悲伤颤抖）、sorrow welled up in Ella’s heart（悲伤涌上埃拉心头），精准表达人物的悲痛与共情；
动作类：froze（僵住）、nodded numbly（失神点头）、stretched out his trembling hand（伸出颤抖的手）、clutching it tightly（紧紧攥着），动作描写细腻，让人物形象更鲜活；
场景与主旨类：the stadium fell silent（球场陷入寂静）、found a new beginning（迎来新的开始）、a bridge of memory（记忆的桥梁）、keeping his memory alive（让他的记忆永存），贴合球场场景，同时完成主旨升华。
三、情节连贯有逻辑，主旨升华自然不刻意
第一段：从 “发现流泪→确认身份→西奥说明来意→埃拉心生联结”，情节层层推进
第二段：从 “递巧克力→共同致敬汤姆→升华传统与传承”，由动作到场景再到主旨，过渡自然。结尾That small piece of chocolate became a bridge of memory, carrying on Tom’s love for football and the warm bond（这一小块巧克力成了记忆的桥梁，延续着汤姆对足球的热爱与这份温暖的联结），将 “巧克力” 这一核心意象与 “传承” 结合，让文章有深度，契合高考续写 “情感积极” 的评分要点。
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